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Usnesení ze zasedání zastUpitelstva města BUštěhradU č. 05/2023 
ze dne 31. 5. 2023
Zastupitelstvo města Buštěhradu 
na svém zasedání č. 5/2023 ze dne 
31. 5. 2023 přijalo tato usnesení:
Schvaluje:
Usnesením č. 2 
Ověřovatele zápisu p. Helenu Doleža-
lovou a p. Jakuba Pláška, a jako zapiso-
vatelku schvaluje p. Janu Zemanovou 

Usnesením č. 3 
Zápis ze zasedání č. 04/2023 ze dne 
26.04.2023
Usnesením č. 4 
Doplněný program zasedání č. 
05/2023
Usnesením č. 5 
Rozpočtové opatření č. 04/2023
 

Usnesením č. 6 
Účetní závěrku města Buštěhradu 
za rok 2022. Členové zastupitelstva 
města vycházeli při schvalování roč-
ní závěrky z účetních výkazů sesta-
vených k rozvahovému dni 31. 12. 
2022 – Rozvaha, Výkaz zisků a ztrá-
ty, výkaz Příloha a inventarizační 
zprávy. Účetnictví města Buště- 
hrad za rok 2022 poskytuje věrný 

Milé čtenářky a  čtenáři, dra-
zí sousedé, nelze nezmínit hned 
v první větě, že tu máme prázdni-
ny! Pro všechny případy, protože 
nemáte-li dítka, pradítka, či pra-
pradítka školou povinná, mohla 
tato skutečnost prosvištět bez po-
všimnutí kolem stejně jako spousta 
skutečností dalších. A pro zachy-
távání drobností pro svět bez-
významných, leč světotvorných 
pro Buštěhrad, je tu náš zpravo-
daj. Představuji si pana řídícího, 
jak v poslední školní den malu-
je před školní bránu tlustou bílou 
čáru a startovní pistolí zahajuje 
prázdniny, jimž vstříc, jak vystře-

lení z praku, vyrazí všichni nedo-
čkaví školáci. Snad se nám pedago-
gické sbory všech našich škol přes 
prázdniny zresuscitují a naberou 
síly do dalšího otesávání neotesa-
ného a vedení nezvedeného a sa-
mozřejmě také do dalšího psaní 
o dění na „základce“ a v „zušce“, 
protože bez toho by Buštěhrad-
ský zpravodaj nebyl tím správným 
místním zpravodajem. Výmluvnou 
ilustrací budiž skvostný příspě-
vek k etologii osmáků, a nemys-
lím tím oblíbené chilské veverky, 
z pera Ivany Müllerové, který by 
se v očích pesimistů mohl lehce 
stát úvahou eschatologickou. Ne-

bojte, na straně optimistů více než 
vyvažuje „Štěstí očima dětí“, te-
dy téma letošního prvního roční-
ku výtvarné soutěže Velkovévod-
kyně toskánské. Možná je v ZUŠ 
život jako noty na linkách, což si, 
ovšemže marně, přeje jedna z po-
stav ve hře, kterou pro našeho di-
váka oprášilo Divadlo KiX, možná 
je to jen naplněná touha po harmo-
nii, kterou nám ZUŠ zprostředko-
vává. Jaké budou letošní prázdniny 
nejvíce ovlivníte vy sami a možná 
je vylepší třeba tradiční letní kino 
v parku. Skvělé počasí a báječné 
dovolené přeje všem redakční rada!
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a poctivý obraz předmětu účetnic-
tví a finanční situace města. Výsle-
dek hospodaření za rok 2022 činí 
20 943 443,60 Kč a bude převeden 
na účet 432 – Výsledek hospodaře-
ní předcházejících účetních období
Usnesením č. 7  
Závěrečný účet města Buštěhradu 
za rok 2022. Při projednávání závě-
rečného účtu zastupitelů vycházeli 
z roční závěrky, finančních výkazů 
a zprávy o přezkumu hospodaře-
ní za rok 2022. Zastupitelstvo měs-
ta Buštěhradu schvaluje závěrečný 
účet a souhlasí s celoročním hos-
podařením za rok 2022 s výhradou 
k nedostatku zjištěnému při přezku-
mu hospodaření. Náprava nedostat-
ku byla provedena dne 10. 5. 2023 
vyplacením doplatku odchodného, 
které náleželo místostarostce ob-
ce v souvislosti s ukončením výko-
nu této funkce po volbách do obec-
ních zastupitelstev v říjnu 2022 dle § 
78 zákona č. 128/2000 Sb., o obcích, 
v platném znění
Usnesením č. 8a) 
Roční účetní závěrku ZŠ a MŠ Oty 
Pavla Buštěhrad. Členové zastupitel-
stva vycházeli při schvalování roční 
účetní závěrky příspěvkové organi-
zace ZŠ a MŠ Oty Pavla Buštěhrad 
za rok 2022 z účetních výkazů sesta-
vených k rozvahovému dni 31. 12. 
2022 – Rozvaha, Výkaz zisků a ztrá-
ty, přílohy k účetní závěrce a inven-
tarizační zprávy. Účetnictví ZŠ a MŠ 
Oty Pavla Buštěhrad za rok 2022 po-
skytuje věrný a poctivý obraz před-
mětu účetnictví a finanční situace 
příspěvkové organizace města. Vý-
sledek hospodaření ZŠ a MŠ Oty 
Pavla Buštěhrad za rok 2022 činí 
-298 463,32 Kč. Ztráta bude pokry-
ta v plné výši převodem z rezervní-
ho fondu organizace
Usnesením č. 8b) 
Roční účetní závěrku ZUŠ Buště- 
hrad. Členové zastupitelstva vychá-
zeli při schvalování roční účetní zá 
 

věrky příspěvkové organizace ZUŠ  
Buštěhrad za rok 2022 z účetních 
výkazů sestavených k rozvahové-
mu dni 31. 12. 2022 – Rozvaha, Vý-
kaz zisků a ztráty, Přílohy k účet-
ní závěrce a inventarizační zprávy. 
Účetnictví ZUŠ Buštěhrad za rok 
2022 poskytuje věrný a poctivý ob-
raz předmětu účetnictví a finanční 
situace příspěvkové organizace měs-
ta. Výsledek hospodaření ZUŠ Buš-
těhrad za rok 2022 činí 62 915,67 Kč. 
Výsledek hospodaření bude převe-
den v plné výši do rezervního fon-
du organizace
Usnesením č. 8c) 
Roční účetní závěrku DPS Buště- 
hrad. Členové zastupitelstva vychá-
zeli při schvalování roční účetní zá-
věrky příspěvkové organizace DPS 
Buštěhrad za rok 2022 z účetních 
výkazů sestavených k rozvahové-
mu dni 31. 12. 2022 – Rozvaha, Vý-
kaz zisků a ztráty, Přílohy k účet-
ní závěrce a inventarizační zprávy. 
Účetnictví DPS Buštěhrad za rok 
2022 poskytuje věrný a poctivý ob-
raz předmětu účetnictví a finanční 
situace příspěvkové organizace měs-
ta. Výsledek hospodaření DPS Buš-
těhrad za rok 2022 činí 7  045, 18 Kč. 
Výsledek hospodaření bude v plné 
výši převeden do rezervního fondu
Usnesením č. 9 
Pronájem objektu na pozemku 
parc.č. 5/2, k.ú. Buštěhrad, ve vlast-
nictví města, subjektu Českomo-
ravský spolek chovatelů holubů, 
oblastní spolek Lidice, nasazovací 
středisko Buštěhrad, IČO 61895580, 
bezúplatně, na dobu neurčitou 

Usnesením č. 10 
Smlouvu o zřízení věcného břeme-
ne – služebnosti. IV-12-6024944  
Buštěhrad, Sadová, parc.č. 998/, 
uzavřenou mezi městem Buštěhrad 
a ČEZ Distribuce, a.s., zastoupenou 
na základě plné moci společností 
ELEKTROMONTAS.a.s.

Usnesením č. 12 
Odkoupení pozemků parc.č. 223/27 
o výměře 1173 m2, parc. č. 220/6 
o výměře 28 m2 a parc. č. 262/6 o vý-
měře 184 m2, k. ú. Buštěhrad, za cel-
kovou cenu 138 500 Kč
Usnesením č. 14 
Podání žaloby na náhradu škody 
proti projektantovi ve věci rekla-
mace vypracování projektové do-
kumentace na přístavbu MŠ. V této 
souvislosti zároveň ukládá starost-
ce, aby i přes podání žaloby jednala 
v této věci o smíru v podobě doho-
dy o narovnání, která by věc vyřešila 
bez nutnosti vedení vleklého soud-
ního sporu
Usnesením č. 15 
Převod finančních prostředků z re-
zervního fondu ZUŠ Buštěhrad do 
fondu investičního ve výši 60 000 Kč
Usnesením č. 16 
Převod finančních prostředků z in-
vestičního fondu do rozpočtu zři-
zovatele – města Buštěhrad, ve výši 
150 000 Kč
Usnesením č. 17 
Poskytnutí mimořádné odměny sta-
rostce města Buštěhradu Ing. arch. 
Daniele Javorčekové ve spojitos-
ti s úspěšným prodejem pozemků 
(pozemky za buštěhradskou haldou). 
Finanční prostředky získané tímto 
prodejem jsou významným příjmem 
do rozpočtu města Buštěhradu
Usnesením č. 18 
Schvaluje uzavření Dohody o vytvo-
ření společného školského obvodu 
mezi městem Buštěhrad a obcí Zá-
jezd. Dohoda bude uzavřena na do-
bu určitou, a to do 31.08.2027, dále 
v ní bude zakotvena výše příspěvku 
za každého žáka – 3 000 Kč
Usnesením č. 19 
Pro výkon technického dozoru sta-
vebníka (TDS) na akci „Rekonstruk-
ce východního křídla buštěhrad-
ského zámku“ nabídku Ing. Tomáše 
Dvořáka, IČO 16150392, za cenu  
585 000  Kč bez DPH
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Usnesením č. 20 
Dodavatele na akci „Přírodní zahra-
da u MŠ Buštěhrad“, a to firmu OK 
GARDEN s. r. o., IČO 27571297, za 
cenu 1 129 574,04 Kč bez DPH.
Usnesením č. 21 
Podání žádosti o dotaci na VO – Vý-
zva NPO 1/2022, Rekonstrukce ve-
řejného osvětlení, pokud následný 
výpočet ukáže, že doba návratnosti 
investice z rozpočtu města je men-
ší než 8 let
Usnesením č. 22 
Cenovou nabídku firmy Sunritek 
Engineering, Brno, na zpracování 
žádosti o dotaci na akci VO-Projekt 
EFEKT NPO 1/2022, ve výši 82 500 
Kč (energetický posudek, projektová 
dokumentace, zatřídění komunika-
ce, autorský dozor, podání žádosti), 
40 000 Kč (autorský dozor investo-
ra), 5 000 Kč (závěrečné vyhodnoce-
ní akce). Uvedené ceny jsou bez DPH
Usnesením č. 23a) 
Vyvěšení záměru na pronájem hro-

bového místa M-XX-6/UH (urnový 
hrob), pohřebiště Buštěhrad
Usnesením č. 23b) 
Vyvěšení záměru na pronájem hro-
bového místa E-VII-10/H2 (dvoj-
hrob), pohřebiště Buštěhrad
Usnesením č. 23c) 
Vyvěšení záměru na pronájem hro-
bového místa L-II-19/UK (kolumbá-
rium), pohřebiště Buštěhrad
Usnesením č. 24d) 
Vyvěšení záměru na pronájem hro-
bového místa L-II-26/UK /kolumbá-
rium), pohřebiště Buštěhrad
Usnesením č. 27 
Finanční odměnu řediteli ZŠ a MŠ 
Oty Pavla Buštěhrad v navržené výši 
... /návrh je přílohou tohoto zápisu/
Usnesením č. 28 
Zařazení žadatelky do registru čeka-
telů na byt v DPS Buštěhrad
Usnesením č. 30 
Žádost DPS Buštěhrad o odpis po-
hledávky ve výši 25 471,12 Kč za bý-
valou obyvatelkou DPS, která vznik-

la na základě vyúčtování energií za 
rok 2022 v azylovém bytě
Zamítá:
Usnesením č. 13 
Odkoupení pozemku parc. č. 2428 
o výměře 570 m2 za celkovou cenu 
90 000 Kč
Bere na vědomí:
Bod č. 24 
Podání projektového záměru přes 
MAS Přemyslovci (IROP-Sociální 
služby, akce: Pořízení nového výta-
hu pro DPS
Bod č. 25 
Podání žádosti o dotaci z MV na in-
tegraci cizinců – příměstské tábory
Bod č. 26 
Účast na mezinárodním projektu 
INTERREG: „Propojování a posilo-
vání spolupráce aktérů místní eko-
nomiky prostřednictvím motivač-
ních systémů“, a to ve formě partnera
Bod č. 11 
vypuštěn z programu

místní poplatek za městský systém odpadového hospodářství 
Poplatky za odpad na 2. polole-

tí 2023 jsou splatné do 15. 8. 2023. 
Poplatky můžete hradit hoto-

vě na pokladně v  úředních ho-
dinách nebo převodem na účet 
388172369/0800, variabilní sym-
bol = číslo popisné domu, specific-

ký symbol = rodné číslo. Do zprávy 
pro příjemce uveďte: jména a pří-
jmení (rok narození) osob, za kte-
ré platíte.

Známky na popelnice vám bu-
dou vydány na pokladně a u bez-
hotovostního převodu v  infor-

mačním centru, a to nejdříve třetí 
pracovní den po připsání platby 
na účet města. Otevírací dobu na-
jdete na stránkách města www.
mestobustehrad.cz/nas-bustehrad/
infocentrum.

Lenka Zdeňková
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A K T UA L I T Y
V létě se začne realizovat přírod-

ní zahrada v mateřské školce podle 
projektu Ing. arch. Marka Prcha-
la a Ing. Markéty Pešičkové, s při-
spěním dotace SFŽP. Projekt pří-
rodní zahrady u MŠ Buštěhrad řeší 
vybudování klimatické a jedlé za-
hrady. Základním principem je vy-
tvoření přírodní, harmonické, a zá-
roveň podnětné herní a edukativní 
zahrady s důrazem na ekologickou 
výchovu dětí. Clem je vzbudit v dě-
tech zájem o přírodu a vybudovat 
v nich vztah k prostředí, ve kterém 
žijí. Naučit je obdivu a pokoře k ži-
votu a jeho projevům. Koncepce no-
vé přírodní zahrady umožní dětem 
rozvoj smyslů. Mohou zde pozoro-
vat barvy, tvary, poslouchat zvuky 
(ptáci, šum listí atd.), rozlišovat no-
vé vůně, ochutnávat plody. Součás-
tí zahrady bude i malý sad a bylin-
ková zahrádka. Zahrada také získá 
více prostoru narovnáním oploce-
ní severovýchodním směrem, byly 
odstraněny nevzhledné buňky za 
plotem zahrady a zahrada rozšíře-

na. Zároveň mezi ploty vznikl no-
vý průchod pro pěší mezi Javorovou 
a Hřebečskou ulicí.

    
V letošním roce začne ČEZ po-

kládat do země el. vedení v Tyršově 
ulici, a to v úseku od pivovarských 
sklepů ke Slepé ulici. Jedná se již 
o přípravu na akci revitalizace Tyr-
šovy ulice.

    
Hotový je úsek chodníku v zatáč-

ce na začátku Pražské ulice. Místo je 
kvůli zástavbě úzké, nevejde se tam 
normový chodník (stavby nelze od-
bourat a musí být zachována určitá 
šířka vozovky), ale bezpečnost chod-
ců by se zvýšit měla.

    
Na školní zahradě se staví jurta 

pro naši mateřskou školu. Prostřed-
ky jsme získali z dotace Programu 
rozvoje venkova (SZIF). Až se podaří 
vyřídit všechny oficiální náležitosti, 
rozšíří kapacitu naší MŠ jako třída 
„lesní“ (v tomto případě spíše „za-
hradní“) školky. Budeme tedy mo-

ci rodičům nabídnout alternativu 
k běžné školce. Bude to nejpozději 
pro školní rok 2024/2025.

Jak je to s kamerovým systémem?
V minulém roce, po diskusích 

s veřejností o bezpečnosti ve městě, 
padlo v zastupitelstvu rozhodnutí 
věnovat finance na kamerový sys-
tém ve městě. Zadali jsme tedy pro-
jekt, a nyní jej máme konečně hoto-
vý, včetně rozpočtu. Projekt počítá 
s deseti kamerovými body, tedy mís-
ty, kde by měla být umístěna jedna 
nebo více kamer, podle toho, co vše 
chceme, aby kamery monitorovaly 
a uměly. Jedná se vždy o veřejná pro-
stranství s větším pohybem lidí, před 
veřejnými budovami, problematic-
ká místa, kde se vyskytuje vandalis-
mus, apod. Maximální verze počítá 
s kamerovými body v Tyršově ulici 
u školy a směrem na Kladno (tam by 
měla být kamera s měřením rych-
losti, která by měla také být schop-
na identifikovat nákladní vozidla 
včetně SPZ a výstup z ní by měl být 

Přírodní zahrada u MŠ – návrh
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podkladem pro evidenci přestupků), 
u rybníka na Babkách, v zámeckém 
parku, na zámku u MěÚ a parko-
viště, na křižovatce u hřbitova, na 
Hřebečské před sportovním areá-
lem a před MŠ, na Kladenské u Sei-
fertovny, u pošty a u zastávky na 
náměstí „u Macíků“, u hasičárny, 
ZUŠky, na sběrném dovře a u objek-
tu TS. Na optické trasy jsme mysleli 
již před několika lety, když se začaly 
dělat přeložky ČEZu, takže na těch-
to místech pro ně již máme chránič-
ky a kabely se do nich budou dávat 
ještě letos. Kde trasy nejsou (např. 
sběrný dvůr), tam bude použit bez-

drátový přenos. Kamery samozřejmě 
musejí mít slušné rozlišení, patřič-
ně sofistikovaný software, a ošetře-
no vše od vyhodnocování záznamů 
až po GDPR.

Toto vypadá na první pohled 
skvěle, už tak skvělý ale není roz-
počet, celá tato legrace vyjde na 
necelých 6,5 mil. vč. DPH. Tako-
vé peníze na to v současnosti dát 
nemůžeme, jsou tu urgentnější in-
vestice. Nicméně pro letošek jsme 
vyčlenili finance alespoň na to nej-
nutnější – několik kamerových bo-
dů zhruba za 2 mil. Kč, a toto již 
nyní soutěžíme, systém se začne in-

stalovat ještě letos. Nutno dodat, že 
pouze samotný kamerový bod s mě-
řením rychlosti, navržený v Tyršov-
ce, stojí kolem 1 milionu Kč, tak-
že ten v této fázi určitě pořizovat 
nebudeme.

V posledních letech se naštěs-
tí změnila legislativa ve prospěch 
obcí, takže na obsluhu systému ne-
potřebujeme policii, stačí, když to 
bude dělat vyškolená osoba. Bude-
me doufat, že instalace kamerového 
systému přispěje k větší bezpečnosti 
ve městě a vašemu lepšímu pocitu.

DJ

Foto z lidické piety, autor Martin Homola

Představitelé města Buštěhrad – starostka 
Daniela Javorčeková a místostarosta 

Jakub Plášek

Ředitel Památníku Lidice Eduard Stehlík  
v rozhovoru s prezidentem ČR Petrem Pavlem

V sobotu 10. června se v Lidicích 
konal pietní akt k 81. výročí vyhlazení 
obce nacisty. Vzpomínky se zúčast-
nilo několik stovek lidí včetně nej-
vyšších státních představitelů v čele 
s prezidentem Petrem Pavlem. Buš-
těhrad a Lidice k sobě vždy měly blíz-
ko, a to nejen na mapě. Příbuzenské 
svazky, přátelství ze školy, ze skauta, 
z práce, společná historie, tím vším 
jsou pro nás Lidice výjimečné. I proto 
má v buštěhradské kolektivní paměti 
tragédie sousední obce zvláštní mís-
to a každoroční pieta není jen pou-
hým povinně zdvořilostním aktem, 
ale vyjádřením upřímné účasti. Za 

všechny buštěhradské uctili památ-
ku obětí položením věnce starostka 
Daniela Javorčeková a místostarosta 
Jakub Plášek.

PJ

pietní akt v lidicích
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V Ý B O RY  M Ě STA

S P O L EČ E N S K Á  K R O N I K A

vítání oBčánků

Dne 31. 5. 2023 a 14. 6. 2023 pro-
běhlo v obřadní síni městského úřa-
du tradiční Vítání občánků. Společ-
ně s panem místostarostou Jakubem 
Pláškem jsme do Buštěhradu přiví-
tali 9 nových občánků, a to Matyá-

še, Annu, Gabrielu, Nikol, Markétu, 
Evelyn, Viléma, Vincenta a Filipa. 
Rodičům přejeme, aby si užívali kaž-
dou chvilku se svými dětmi, proto-
že nejdůležitější v našem životěnení 
jen zdraví, ale také mít dostatek ča-

su pro své nejbližší. Dětem přejeme, 
aby vyrůstaly v lásce a bezpečí, pro 
radost nejen rodičů, ale nás všech.

Jana Zemanová, 
matrikářka

vzpomínka na karla horU – Jasana

   V srpnu letošního roku uplyne už 30 let od úmr-
tí mého muže Karla Hory. Byl pracovníkem SONP 
Kladno, kde zastával funkci mistra na tesárně. 
Volný čas věnoval rodině a  buštěhradským skau-
tům. Byl dlouhá léta jejich vedoucím a měl zásluhy 
také v  táboře na Střele. Všichni ho znali pod pře-
zdívkou Jasan. Po jeho úmrtí mu skauti vystavěli 
v lese blízko tábora mohylu. 
Kdo jste ho znali, vzpomeňte s námi.

Marie Horová s rodinou

nový člen kUltUrního výBorU města – ondra kUchyňka

Rád bych vám představil další-
ho z nových členů formou krátké-
ho rozhovoru.                

Zajímalo by mě, a naše čtenáře 
určitě taky, kdy a proč jsi se dostal 
do Buštěhradu?              
Jsme s manželkou oba zaměstnáni 
v Praze. Já pracuji jako IT projek-
tový manažer u severské zahranič-
ní firmy. Když už jsme se rozhodli 
postavit si domeček se zahrádkou 
někde mezi Kladnem, odkud po-
cházím, a Prahou, padla volba na 
Buštěhrad, jako město se snadnou 
dopravní obslužností a dostateč-

ným sportovním a kulturním vy-
žitím. V r. 2017 se nám zde po-
dařilo zakoupit parcelu, na které 
jsme si postavili dům, do kterého 
jsme se na podzim 2019 nastěhova-
li.                                                                                                                                            

Jak jsi se dostal k práci v KV?                                                                                                             
Nedlouho poté, kdy jsme se sem 
přistěhovali, přišel covid a značně 
nám omezil komunikaci a sbližová-
ní s lidmi v novém prostředí. Takže 
mimo sousedy nebylo mnoho mož-
ností poznat lidi mimo komunika-
ce na sociálních sítích. Kromě webu 
města a Facebooku také pečlivě čtu 
Buštěhradský zpravodaj, kde jsem 
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Letní kino 2022, foto A. Jiskrová

našel inzerát, že KV hledá dobro-
volníky pro pomoc při kulturních 
akcích. Viděl jsem v tom příležitost 
poznat nové lidi, tak jsem se při-
hlásil. Jelikož mi moje práce (pra-
cuji střídavě z domova) umožňuje 
určitou časovou flexibilitu, nebyl 
velký problém se přizpůsobit potře-
bám práce s KV. Je velice rozmani-
tá. Jednou pomáhám stavět stánky, 
jindy zase uklízím židle a stoly po 
plese nebo stavím promítací plátno 
v parku, prodávám vstupenky, nebo 
třeba točím pivo. Při tom se sezná-
mím se spoustou nových nadšených 
a obětavých lidí. Lidí, kteří pracu-
jí pro druhé. Takže když před pár 
měsíci přišla nabídka stát se členem 
KV, bylo to jednoduché rozhodnu-

tí. Zde mám někdy taky možnost 
uplatnit své nápady, kde se s nimi už 
pracuje při plánování dalších akcí. 
Jako příklad: posun od stavění plátna 
v parku přes promítání k rozhodová-
ní o tom, co se bude promítat a kdy. 
A protože jsem začal jako dobrovol-
ník, už vím, kolik je k tomu potře-
ba práce (kterou návštěvník nevidí), 
rád pozvu i vás čtenáře, přijměte vý-
zvu nejen k práci, ale i k seznámení 
se s lidmi, kteří za to stojí. Nebojte 
se stát dobrovolníkem a přidat po-
mocnou ruku pro dobrou věc.

                                                                                             
Ještě než tě propustím, tak bych 

se rád dozvěděl, co ti v Buštěhradě 
vadí nebo chybí.           
Vadí mi, že mnoho lidí (hlavně na 

sociálních sítích) jenom nadává (vět-
šinou bez znalosti věcí) místo to-
ho, aby ocenili to, co se povedlo, co 
se udělalo dobře. Nebo že by se sa-
mi snažili přiložit ruku k dílu. Dá-
le mi tady chybí pekařství. V tak 
velkém a stále rostoucím městě by 
se snad uživilo. Třeba u některých 
zastávek autobusů by si mnozí při 
cestách do práce rádi čerstvé peči-
vo dopřáli, a pokud by bylo dobré 
a za přiměřenou cenu, rádi je tře-
ba nakoupili i pro kolegy v práci.                                                                                                                                         
     Na závěr mohu říci i za manželku 
a dceru, že naše volba už v r. 2017 pro 
Buštěhrad se ukázala jako skvělá.

JP + O. Kuchyňka  

kUltUrní výBor zve na letní kino 
Srdečně Vás zveme na nezapo-

menutelný filmový zážitek pod ši-
rým nebem.

Letní kino v Buštěhradě se stalo 
tradicí, na kterou se obyvatelé i ná-
vštěvníci města každoročně těší.

Viděli jste někdy film na velkém 
plátně přímo pod hvězdnou oblo-
hou? Pokud ne, je to zážitek, který 
rozhodně musíte zažít. Letní kino 
nabízí jedinečnou možnost vychut-
nat si oblíbené filmy ve venkovním 
prostředí.

Letní kino není jen o filmech, ale 
také o společenském setkávání a zá-
žitcích s přáteli a rodinou. Můžete si 
užít romantický večer s partnerem, 
nebo si vzít celou rodinu na rodin-
nou projekci a strávit společný čas 
v neformálním prostředí. To je krá-
sa Letního kina – spojuje lidi a vy-
tváří nezapomenutelné vzpomínky.

Kdy začínáme?
První letošní projekce proběhne ve 
čtvrtek 13. července ve 21:30 hod. 
v zámecké zahradě. Pokračovat pak 

budeme pravidelně každý čtvrtek, 
pokud nám to počasí dovolí. Do-
poručujeme sledovat facebookové 
stránky, kde se vždy dozvíte aktu-
ální informace.

Začátky promítání jsou:
červenec od 21:30 hod
srpen již ve 21:00 hod

Tradičně věnujeme poslední pro-
mítání dětské pohádce, které pro-

běhne tento rok 31. srpna a začátek 
je již v 20:00 hod. 

V červenci se můžete těšit např. na 
Děti Nagana, Banger a 27. 7.  proběh-
ne tradiční losovačka na facebooko-
vých stránkách.

Více informací se dozvíte na 
webových stránkách www.mesto-
bustehrad.cz, FB Infocenrum  
Buštěhrad a v městských vývěskách.

Anna Jiskrová za Kulturní výbor
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I N FO K É N KO

C O  S E  D Ě J E  V  B U Š I

Posezení před vinotékou Sýpka praskalo ve švech, foto JP

Soutěž pro děti 
O  letošních prázdninách budou mít děti zase důležitou práci! Musí opravit opět ČT Déčko! A  stejně jako  
minulé prázdniny najdou součástky k opravě i v Buštěhradě. Tentokrát bude ale cesta k součástce od Infocentra 
Buštěhrad velmi naučná.

FF v sýpce aneB nacpali Jsme si pUpky

Na konci května se uskutečnil  
Food Festival v jedinečném pro-
středí Sýpky. Prostor se proměnil 
v epicentrum chutí, ve kterém se se-
tkávala chuťová rozmanitost a neza-
měnitelná atmosféra. Už od dopo-
ledních hodin se v areálu střídaly 
skupiny nedočkavých strávníků, kte-
ří mohli ochutnat nejrůznější dob-
roty. Stánky nabízely širokou škálu 
jídel z různých koutů světa. Milov-
níci masa si opravdu přišli na své – 
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od různých druhů trhaného masa po 
tortilly a retro sendviče. Nechybělo 
ani sushi nebo thajské kari a na vý-
běr bylo i ze spousty sladkých teček. 
A jelikož počasí opravdu přálo, tak si 
návštěvníci mohli svá vysušená hr-
dla spláchnout nabídkou nápojů ze 
Sýpky, nebo třeba i zázvorovým pi-
vem a vínem z Moravy. 

Atmosféra byla plná pohody 
a dobré nálady, a ještě více ji umoc-
nilo hudební vystoupení skupiny 
uKůže. Kapela hrála jejich podání 
známých melodií, takže každý ná-
vštěvník si zabroukal nebo i zatan-
čil. Festival byl skutečným rájem pro 
foodies, gurmány a všechny milov-
níky dobrého jídla.

VG

Na akci, kterou navštívilo velké množství lidí, zahrála i kapela UKÚŽE, foto JPSushi v Bushi, foto JP

Food Festival pořádala vinotéka Sýpka, 
foto V. Helísek

kiX znovU řádil v aktoFFce

Snad jste měli možnost navštívit 
v červnu jedno ze tří představení di-
vadla KiX v AktOFFce. Hrála se ko-
medie Přes přísný zákaz dotýká se 
sněhu. 

Hra přináší zábavný a ztřeštěný 
příběh manželského páru, který čelí 
složité situaci po propuštění manže-
la z vězení. Jak se ukazuje, jeho žena 

měla milence, což představuje základ 
pro mnoho humorných situací, pře-
kvapení a náhod. 

V  těchto okolnostech dochá-
zí k mnoha zábavným scénám, kdy 
manželova naivita a nevědomost ve-
dou ke komickým nedorozuměním. 
Komedie postupně odhaluje další po-
stavy, které přispívají k ještě většímu 

zmatení situací a zábavě. Nechybí tu 
okouzlující paní domácí, velmi vzdě-
laný policista, ruský vyděrač, sociál-
ní pracovnice, zloděj s morálním svě-
domím i milencova manželka, kteří 
krásně doplňují už tak komické trio. 
Diváci jsou často svědky až absurd-
ních komických situací, jež vznikají, 
když se pravda postupně odhaluje.
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Všichni herci předvedli profesi-
onální výkony a z jeviště z nich sá-
lal nakažlivý entuziasmus. Nesmím 
opomenout ani krásně propracova-
nou scénu s velkým množstvím re-
kvizit, díky kterým celé představení 
působí velmi domácky a příjemně. 
Pochvalu si zaslouží i nový zvukař/
osvětlovač, který měl v této hře vel-
mi napilno. Pokud jste návštěvu ne-
stihli, nezoufejte, budete mít mož-
nost ještě na podzim. 

VG Závěrečná děkovačka členů divadla KiX, foto VG

Děti s olympioničkou Adélou Hanzlíčkovou, 
foto R. Zavřel

M Š  A  ZŠ  OT Y  PAV L A

sportovní den

Začátkem června se naše škola 
účastnila vzrušujícího sportovního 
dne, který byl pořádán pod zášti-
tou českého olympijského výbo-
ru. I přes nepřízeň počasí se akce 
vydařila a přinesla nejen zábavu, 
ale také důležité hodnoty spojené 
se sportem. Kromě plánovaných 
sportovních aktivit jsme měli ta-
ké vzácnou návštěvu olympioničky 
Adély Hanzlíčkové, která se zapoji-
la do naší akce a představila žákům 

své sportovní zkušenosti a motiva-
ci. Její přítomnost vzbudila mezi 
žáky velký zájem a inspiraci.

Žáci prvního stupně se zapojili 
do sportovních aktivit, které rozví-
jely jejich dovednosti a soutěživost. 
Mezi testy, jež děti absolvovaly, pa-
třil skok daleký z místa, člunkový 
běh, hod míčem, test rovnováhy 
a f lexibility a mnoho dalších. Ty-
to testy nejen měřily jejich schop-
nosti, ale také podporovaly důleži-

té aspekty fyzického rozvoje. Náš 
sportovní den byl spolupořádán 
i žáky devátých tříd, kteří se dob-
rovolně přihlásili k pomoci. Jejich 
angažovanost a podpora byly vel-
mi potřebné. 

Všichni, i ti nejmenší žáci první-
ho stupně měli možnost vyzkoušet 
různé sporty, poznat nové přátele 
a projevit své schopnosti. Důraz 
na fair play a olympijské hodnoty 
vytvořil příjemné a pozitivní pro-
středí, kde se každý cítil přijatý 
a podporovaný.

I přes nepřízeň počasí se náš 
sportovní den stal úspěšnou akcí, 
která posilovala nejen naše těles-
né zdraví, ale také důležité hod-
noty jako spolupráce, soutěživost 
a  respekt. Děkujeme Českému 
olympijskému výboru za podpo-
ru a organizaci této skvělé události 
a všem účastníkům za jejich ener-
gii a nadšení. Ceny za své výkony 
děti dostaly díky daru Spolku ro-
dičů. Děkujeme.

Adam Konopa
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škola v přírodě prvních tříd a 3.a v rekreačním střediskU šlovice

V prvním květnovém týdnu od  
1. 5. do 5. 5. 2023 jsme navštívili krás-
né rekreační středisko ve Šlovicích. 
V dvoupatrové budově byly k dispo-
zici pětilůžkové pokoje se společným 
sociálním zařízením na každém pa-
tře. Stravování bylo uskutečněno pl-
nou penzí včetně celodenního pitné-
ho režimu. Jídla bylo hodně a moc 
nám chutnalo. Počasí nám přálo.

Celou školou v přírodě nás prová-
zel animační program: 

„Detektivní pátrání – Interpol za-
sahuje v zemích Česko, Řecko, Egypt, 
Francie“

V rámci tohoto programu jsme 
plnili různé detektivní úkoly v klu-
bovnách nebo venku v přilehlých 
venkovních učebnách. Ve venkov-
ní části areálu nám bylo k dispozici 
travnaté hřiště a pro děti bylo připra-
veno mnoho prolézaček (houpačky, 
skluzavka, lanovka, pyramida). Okol-

ní lesy nabízely mnoho příležitostí 
pro vycházky a různé hry. Ve spo-
lečenské místnosti probíhaly večer-
ní diskotéky.

Na škole v přírodě jsme museli 
prokázat hodně odvahy a samostat-
nosti, tak abychom celý týden zvlád-

li bez rodičů. Žádné slzičky nebyly. 
Celý týden jsme si pěkně odpočinuli 
a školu v přírodě jsme si krásně užili. 
Už teď se těšíme na další školní rok.

                 
Za celý kolektiv učitelů 

Milena Maršnerová

Dětí na škole v přírodě ve Šlovicích, foto Martina Čihová

divá zvěř U příBUzných aneB na výlet do zoo nikdy neJsme dost staří

„Pane učiteli, můžeme se ráno sta-
vit ještě v mekáči?“ „Pjosim, my tam 
fakt chceme.“ Tak začal plánovaný 
výlet osmičky do pražské zoo ještě 
předtím, než jsme se sešli na zastáv-
ce autobusu. Dostat devatenáct kous-
ků do načas jedoucího autobusu se 
ukázalo být v reálu složitější, než to 
vypadá u otevřené aplikace IDOS. 
Autobus přijel o dvacet minut poz-
ději a řidič zarputile vrtěl hlavou i na 
samostatně stojící nešťastníky, natož 
pak na stádo výletuchtivých puber-
ťáků. Další housence jsme již neda-
li šanci na odpor, cesta přískokem 
vpřed tedy mohla začít. „Mekáč“ se 
nekonal, zpoždění posloužilo jako 
dobrý důvod vyhnout se „napros-
to famóznímu snídaňovému menu“. 

Stejný nápad jako my mělo ne-
málo škol, přesto byl vstup do zoo 
hladký a areál se zdál být v pátek 
dopoledne téměř liduprázdný a na-

opak vcelku „zvířat-plný“. Rozkaz 
zněl jasně – pět skupin, každá jiný 
kontinent, z každého kontinentu 10 
zvířat: vyfoť, popiš, najdi informace 
a zpracuj prezentaci. Výhodou zane-
dlouho-už-ne-dětí je, že je můžete 
u pandy červené instruovat a u tuč-
ňáků za tři hodiny vyzvednout a ni-
kdo nechybí. Nevýhodou může být, 
že pokus označit je jakýmkoli stejno-
krojem (stejné tričko, stejná čepička, 
atd.) v tomhle věku prostě neklap-
ne a stačí jediný pohled a rovnou 
víte, co si myslí, a že to nemáte ani 
zkoušet. 

Poznatky z akce:
Zaměstnanec zoo z Darwinova krá-
teru by chtěl být vombat – nejbliž-
ší příbuzný koaly (vombat, ne pán) 
spí totiž 16 hodin denně. Vzhledem 
k tomu, že vstává na krmení ve dvě 
a my jeli v půl druhé domů, zůstali 

jsme ochuzeni o blízké setkání s tím-
to unikátním druhem.

Běžný návštěvník pražské zoo 
může snadno podlehnout dojmu, 
že za nemalé vstupné by některá zví-



w
1 4 Č Í S L O  7– 8

Foto Jitka Prejzková

řátka mohl aspoň zahlédnout – nej-
sou ve venkovním výběhu, nejsou 
dokonce ani ve vnitřním výběhu, 
tak kde tedy jsou? Vstupné bude te-
dy za zlepšení kondičky návštěvní-
ků, tolik kroků běžně nenašlapete, 
a to je k nezaplacení.

V zoo mají výborné borůvkové 
knedlíky a nemají tam mekáč. Domů 

tedy jedeme najedení a děti hlado-
vé. Paradoxem zůstává, že při cestě 
zpět požadavek na doplnění kalo-
rií nepadne, takže se buď dostavila 
únava, nebo některé z mnoha občer-
stvovacích míst nabídlo něco podob-
ně jakostního.

Chcete-li vidět neprudného, vcel-
ku spokojeného, ba dokonce veselé-

ho osmáka (nikoli degu), uspořádejte 
mu na přelomu května a června mís-
to vyučování sportovní den a hned 
nato odjeďte na výlet do zoo. Pět 
z pěti unavených učitelů doporuču-
je tento záludný trik, jak vymámit 
úsměv na tváři i těch nejprotivněj-
ších puberťáků :-)

Ivana Müllerová

výlet do českého mUzea hUdBy v praze

Dne 9. 5. jsme si ve škole sami na-
plánovali výlet do Českého muzea 
hudby v Praze. Byli jsme rozděleni 
na dvě skupiny. Jedna skupina pra-
covala s papírovými jízdními řády 
a druhá s tablety. Naplánovali jsme 
cestu tam i zpět a druhý den jsme 
vyrazili.

V 7:30 hod měla naše třída sraz 
před školou. Cesta byla zábavná, je-
li jsme autobusem, metrem i tram-
vají. Někdo jel metrem nebo tram-
vají poprvé. Kousek od muzea byla 
kavárna, kde jsme si dali něco dob-

rého. Potom jsme šli do muzea, kde 
nás uvítala milá paní s berlemi. Uka-
zovala nám různé hudební nástroje, 
byly hodně staré a některé jsme ani 
neznali, např. automatofon. V části 
pianin byly hrací schody, které vydá-
valy zvuk piána, když jsme po nich 
chodili. Zkoušeli jsme tam hrát na 
housle, na bubínky, na varhany ne-
bo na harfu. Hrát na harfu nás hod-
ně bavilo. Vyzkoušeli si to všichni 
a šlo nám to. Někdo zkoušel složit 
flétnu. Nakonec jsme šli na prohlíd-
ku části, kde byly různé zvuky zví-

řat a přírody. Mohli jsme si vyzkou-
šet i boty baletek. Kdo chtěl, mohl si 
v nich zatančit. 

Z cesty zpět se nám nejvíce líbila 
jízda tramvají. Mávali jsme na lidi 
a dělali jim radost. Hodně jsme jich 
rozesmáli. Bylo to veselé. 

Výlet se nám moc líbil a návště-
vu muzea všem doporučujeme. Ne-
byla to nuda, ale velká zábava. Do-
zvěděli jsme se spoustu nových věcí 
a hlavně si toho spoustu vyzkoušeli! 

   
  Společně žáci 4.B
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četné osmákovy výroky aneB čov v oBležení osmiček

„Část dětí vypadala, že je ze zá-
kladky, a ten zbytek byl odkud, pro-
sím?“ Tak zněl dotaz pána z ČOV, 
který s naší skupinou strávil hodinu 
a pak byl zjevně plný dojmů. Vrať-
me se ale na počátek naší výpravy…

„Příští týden jdeme do čističky od-
padních vod v rámci pracovní výcho-
vy…“ Jak málo stačí, aby dav osmá-
ků zešílel. „Tam nejdu.“ „Ani mě 
nehne.“ „Tak určitě.“ „Tam si běžte 
sami.“ „Musím mít omluvenku od 
rodičů?“ „Můžu jít do áčka?“ Toť 
jen zkrácený přepis reakcí dětí. By-
lo opravdu záhadou, kolik dětí ze 
dvou tříd osmého ročníku přijde 
před školu. V 7:55 bylo jasno. Mete-
orologicky i přeneseně. Nebe téměř 
vymetené, před školou skoro pus-
to. 7 „áčáků“ a 9 „céčáků“. Přítom-
ni téměř všichni kluci, nepřítomny 
téměř všechny dámy, které asi ne-
věděly, který crop top obléknout. 
Navíc čistička nesídlí vedle žád-
ného „shopu“, po cestě nenarazíš 
na fastfood a metro vykopou, až se 
Buštěhradským nebude chtít ob-
jíždět halda. 

Čtvrtinu dvacetihlavé tlupy, vy-
dávající se na pochod za nevábně 
vonící osvětou, tvořil pedagogický 
dozor, který šlapal bez poznámek 
po cestě, kterou si osmičky zvolily 
– lesem-nelesem, polem-nepolem, 
bahnem-bahnem. První kletby se 
snesly na naši hlavu po krátké ces-
tě lesem do Stehelčevsi – předcho-
zí den pršelo, bahno se dalo čekat. 
„Tudy už teda nejdu!“ „Ty boty stá-
ly čtyři litry!“ To je informace, bez 
které se nemůžeme obejít. Následně 
jsme zjistili, že děti neumějí: dodr-
žovat pokyny, chodit za sebou, pře-
cházet přes přechod, nemluvit vul-
gárně a nenadávat.

ČOV Vrapice byla blíž, než by 
osmák čekal, takže jsme svižnou 
chůzí dorazili před původně nahlá-
šeným příchodem, nicméně pracov-
ník ČOV (říkejme mu vůdce smeč-

ky) nás hned odchytil a vydali jsme 
se na stezku odkud-kam-kudy-co-
-teče. Je zajímavé, jak rychle si člo-
věk zvykne na zápach (můj pozna-
tek, děti vypadaly na omdlení po 
celou dobu). Vůdce smečky nám tr-
pělivě vysvětloval celý proces „de-
bordelizace“, „odpískování“, „od-
tučnění“ atd. Děti nejvíce zajímalo, 
jak moc musí poskakovat na kovo-
vé mřížce nad splašky, aby se do ní 
propadly. To samozřejmě zkoušely 
zjistit – za velmi zajímavého vysvět-
lování vůdce smečky – a nepříliš 
dbaly našich pokynů; asi jim puch 
uzavřel sluchovody.

Prohlídka trvala kratší dobu, než 
jsme předpokládali – když ze 40 li-
dí uděláte 16, je logické, že se pro-
ces urychlí. Vydali jsme se luční 
cestou zpět, před sebou vidinu té-
měř 4 hodin v přírodě, což bylo na 
budoucí deváťáky moc. „Já teda ni-
kam nejdu.“ „Nemůžeme jít do školy 
a pustit si film?“ „Jdeme na benzín-
ku, tam se dá něco koupit.“ I když 
uděláte vše, co chtějí, stejně to ne-
dopadne dobře. Tolik zajímavých 
komentářů, paradoxně od chlap-
ců-sportovců, už jsme dlouho ne-

slyšeli. Opět jsme zjistili, že chlapci 
neumějí: nemluvit, mluvit slušně, jít 
kamkoli jinam, než sami chtějí, cho-
vat se k sobě s respektem, nepošťu-
chovat se, jít do kopce, jít po silnici, 
poslouchat nebo aspoň nenadávat. 
Zajímavé, dívky tento problém ne-
měly, byť i ony nepochybně v tep-
lém dni nachodily více kroků, než 
je u nich běžné. Ale tiše…

Šli jsme delší, zato hezčí ces-
tou, což přineslo další vlnu nevole. 
„Vyzvedněte mě, až půjdete zpátky.“ 
„Já jedu busem.“ „Já už nikam ne-
jdu.“ „Proč jdeme do Plzně?“ Dal-
ší komentáře nejsou reproduko-
vatelné. Do školy jsme dorazili po 
zastávce na benzínce, kde proběh-
lo osvěžení… chtěli jsme se ještě 
„zdržet“ cestou přes Bouchalku, 
což bylo tak razantně odmítnuto, 
že jsme podlehli nátlaku a dopla-
zili se s drzým jazykem na vestě 
do areálu školy, kde si celou do-
bu protestující hoši vyžádali míč, 
aby si mohli svěže a vesele zahrát 
fotbal. A tak měla výprava za ne-
voňavou osvětou vyvoněný konec. 

 Ivana Müllerová
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EC H O  Z U Š  –  Č E RV E N  2 0 2 3
Z posledního měsíce tohoto školního roku jsme připravili fotoreportáž z našich nejzajímavějších akcí.

Jarní hraní v parku, foto Vladimír Rekl a Monika Žitníková
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Noc kostelů, foto Petr Kuna 

Noc kostelů, foto Petr Kuna Noc kostelů, foto Petr Kuna 

Noc kostelů, foto Petr Kuna Foto z absolventského koncertu, Martin Fila

Slavnostní vyhlášení vítězů 1. ročníku Výtvarné soutěže velkovévodkyně Toskánské. Foto Martin Fila
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vyhodnocení výtvarné soUtěže velkovévodkyně toskánské na téma 
„štěstí očima dětí“

V lednu ZUŠ Buštěhrad vyhlásila 
1. ročník výtvarné soutěže Velkové-
vodkyně toskánské pro děti navště-
vující ZUŠ Buštěhrad nebo ZŠ Oty 
Pavla Buštěhrad. Jako téma bylo zvo-
leno „Štěstí očima dětí“. 

Soutěže se zúčastnil velký počet 
dětí, do uzávěrky bylo odevzdáno 
celkem 69 obrázků. Práce byly za-
stoupeny v každé věkové kategorii 
a byly postupně ohodnoceny všemi 
porotci. Autorům nejlépe ohodno-
cených obrázků pak byly slavnostně 
předány členy poroty diplomy a ce-
ny v prostorách kostela Povýšení sv. 
Kříže na Noci kostelů. Zde bylo také 
možné si během celého večera oce-
něné práce prohlédnout.

Tématu se děti chopily různým 
způsobem, ať už technikou nebo ob-
sahem. Aspoň příkladem některé 
nakreslily svého domácího mazlíčka, 
jiné sebe v přírodě nebo při různých 
koníčcích. Oceněné práce si můžete 

prohlédnout na internetových strán-
kách ZUŠ Buštěhrad (https://www.
zusbustehrad.cz/).

Na tomto místě bychom chtěli po-
děkovat odborné porotě a dále všem, 
kteří se dále podíleli na zdárném 
průběhu soutěže a slavnostním pře-
dání (panu Štěpánovi za slavnostní 
uvedení, panu faráři a paní kostelni-
ci se zajištěním místa pro slavnost-
ní vyhlášení, paní Gallatové za po-
moc s propagací na informačním 
letáčku…).

V soutěžních pracích můžeme vidět 
opravdu mnoho pojetí štěstí, z nichž 
bychom si z mnohých mohli vzít pří-
klad. Málokterý dospělý ještě na pro-
cházce hledá čtyřlístky nebo si přivoní 
ke kvetoucím růžím. Nechme se in-
spirovat našimi dětmi, zkusme si najít 
čtyřlístek (nebo třeba i pětilístek), za-
hrajme si někdy třeba na hudební ná-
stroj nebo si přivoňme ke květinám. 
Jsou to právě drobnosti jako tyto, které 
mnohdy dokáží zlepšit náladu.

 II. kategorie 1. místo, Jan Krušek

 III. kategorie 1. místo, Sofie Golovnia

I. kategorie 1. místo, Tereza Pelantová
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ryBářský dětský den 2023
Rok se s rokem sešel a buštěhrad-

ští rybáři opět zorganizovali na dol-
ním rybníku tradiční dětské rybář-
ské závody, které se konaly v sobotu 
3. 6. 2023. Soutěžilo se v kategori-
ích „nejdelší ryba“ a „celková dél-
ka“, kde se vyhodnocuje součet dé-
lek všech ulovených ryb.

Nadšené mladé rybáře přivítalo 
neobvykle chladné počasí s teplo-
tou 15 °C při zahájení, která po ce-
lou dobu závodů nepřesáhla 20 °C. 
I přesto se závodů zúčastnilo 37 dětí. 
Kromě toho byl letošní ročník výji-
mečný tím, že se zúčastnila i rodina 
z daleké Moldávie. 

Přivítání a krátkou instruktáž 
soutěžících provedl generální ředi-
tel závodu Vojta Šustek, který na le-
tošní členské schůzi od Romana Dě-
diče převzal funkci předsedy spolku. 

Florbalisté z naší školy, foto Bohumil Kučera

Filip Sýkora, foto L. KellerAnička Knorová, foto L. Keller

IV. kategorie 1. místo, Tereza Chumchalová IV. kategorie 1. místo, Kateřina Müllerová (titulní strana)

Mezi oceněné děti patří: 

I. kategorie 
1. místo Tereza Pelantová
2. místo Ghea Puthsomavtey
3. místo Adam Hattab

II. kategorie 
1. místo Jan Krušek

2. místo Markéta Bakulová,
                Šimon Habáň
3. místo Ema Gansdorferová

III. kategorie 
1. místo Sofie Golovnia
2. místo Anežka Debroise
3. místo Marie Mišková

IV. kategorie 
1. místo Kateřina Müllerová, 
                Tereza Chumchalová 
2. místo Daniela Axamitová
3. místo Emma Smržová

Jana Chumchalová

S P O L K Y,  P Ř Í S P Ě V KOV É  O R G A N I Z AC E  M Ě STA
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den dětí v BUštěhradU

Začátek června se každý rok nese 
v duchu oslav Mezinárodního dne 
dětí a ani u nás v Buštěhradu jsme 
nezůstali pozadu. Organizací této 
akce je tradičně pověřen Pelíšek a le-
tos tomu nebylo jinak. Letošní pro-
gram se nesl v duchu tématu „po 
stopách lučních zvířátek“. 

Pro děti byl v zámeckém parku 
připraven bohatý program. Stopy 
lučních zvířátek mohly děti potkat 
na osmi soutěžních stanovištích, kde 
sbíraly razítka za splněné úkoly. Na 
stanovištích Pelíšku mohly děti vy-
zkoušet skákat jako kobylka, házet 
na cíl či přiřadit drobné živočichy 

k jejich stínům. Skauti si připravi-
li motýlí úkol – nejdřív si děti vy-
robily origami motýlka a následně 
ho přiřadili k obrázku, který nej-
lépe odpovídá jejich přirozenému 
prostředí. Sokol Buštěhrad připravil 
stezku, kterou děti prošly společně 
s kutálením balónu (jako chrobák 
lesní). U stanoviště Dětského stu-
dia Sluníčko na ně čekaly vkládačky 
a puzzle s broučky. Společně s kluky 
z SK Buštěhrad se tradičně trefova-
lo do branky.

Kdo zvládl absolvovat alespoň 
čtyři stanoviště, mohl si do stanu 
Pelíšku přijít pro odměnu. Na každé-

Dort, foto L. Keller

Zasloužená odměna, foto Václav Hauer

V 8:00 se závodníci rozběhli na svá 
stanoviště a vzápětí bylo slyšet sviš-
tění vlasců s háčky a nástrahami. Sa-
mozřejmě že rybářské závody nemají 
dynamiku hokejového zápasu, a tak 
podrobný popis nemá smysl. O tom, 
že okolo rybníka bylo živo, dosvěd-
čují rozhodčí, kteří byli doslova na 
roztrhání a mnohdy se i zadýchali. 
Přestože se jednalo o závody, u ryb-
níka vládla pohoda, kterou umocňo-
vala vůně špekáčků z udírny a všich-
ni zúčastnění si užívali chladného 
slunečného sobotního dopoledne. 

V 11:00 byl vyhlášen konec, sou-
těžící odevzdali úlovkové lístky v lo-
gistickém centru a s napětím očeká-
vali výsledky. Krátce před polednem 
začalo slavnostní vyhlášení výsled-
ků. Jako první byla vyhodnocena 
kategorie „nejdelší ryba“. Odměnou 
pro vítěze byl dort ve tvaru kapra. 
Dort byl v podstatě umělecké dílo, 
upekla ho paní Michaela Bílková. 
V kategorii „celková délka“ dostal 
každý závodník diplom, byl vyfo-
tografován, obdržel balíček se slad-
kostmi a následně si mohl vybrat 
cenu. Ceny byly (díky sponzorům) 

hodnotné a uložené na několik met-
rů dlouhém stole, na kterém si účast-
níci podle pořadí ceny vybírali dle 
vlastního uvážení – pruty, navijá-
ky, podběráky atd. Protože cen by-
lo mnohem více než závodníků, po 
skončení vyhlášení vítězů si závod-
níci rozebrali vše, co zbylo. 

Kdo zvítězil? 
V disciplíně „nejdelší ryba“ Filip 
Sýkora, který ulovil kapra o délce 
53 cm a vyhrál dort ve tvaru kapra. 
Protože Filip vyhrál podruhé za se-
bou, má příští rok šanci dosáhnout 
na „hattrick“ – zatím se to niko-
mu nepovedlo. V disciplíně „celko-
vá délka“ zvítězila talentovaná mladá 
rybářka Anička Knorová, která se 
stala nejmladším vítězem v historii 
závodů. Anička zvítězila s rekordní 
celkovou délkou 321 cm a překonala 
loňský rekord o 27 cm. Téměř o metr 
porazila Elišku Chalupovou, která se 
s úlovky o délce 237 cm umístila ja-
ko druhá. Na třetím místě se umístil 
Karel Kratina s celkovou délkou 163 
cm. Vítězům Aničce Knorové a Fili-
povi Sýkorovi gratulujeme. 

Poděkování patří i sponzorům 
akce, jimiž byly město Buštěhrad, 
Mikroregion údolí Lidického poto-
ka, Přemyslovské střední Čechy, RP 
Trade spol. s r. o. – Papírnictví Buš-
těhrad, Potraviny Tyršova a Rybář-
ské potřeby Klíč.

Co napsat na závěr? Příští rok se 
akce bude opakovat. Kdo může při-
jít? Kdokoliv. Kdo nemá rybářské ná-
činí, bude mu půjčeno. Kdo rybařit 
neumí, tomu organizátoři poradí.

Zvláštní poděkování patří paní 
Michaele Bílkové za nádherný dort, 
kolegyni rybářce Lence Kozlerové, 
která se ujala nevděčné funkce „ve-
doucí logistického centra“, a vrch-
nímu udírníkovi Petrovi Bílkovi st. 

Ladislav Keller
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ho čekala modelína, pitíčko, zdravá 
tyčinka, balonek a samolepka. Spe-
ciální odměna byla připravena pro 
ty, kteří absolvovali stanoviště všech-
ny – losování o dětské vstupenky do 
Zooparku Zájezd. Na ty, kteří neměli 
při losování štěstí, byla ještě připra-
vena cena útěchy. Věříme, že žádné 
z dětí neodešlo smutné!

V rámci doprovodného progra-
mu bylo možné zakoupit si balónek 
z Balónky4U, vytvořit a zakoupit si 
obrázek v rámci Tvoření pískem, 
nechat se zkrášlit malováním na 
obličej či si pochutnat na dobrotách 
z Aktoffky. Novinkou byla i hernič-
ka pro nejmenší s tzv. senzory ak-
tivitami, kterou připravila Lucka 
Keprová se svým kladenským ob-
chůdkem SenzaHraní. Po celé od-
poledne bylo také možné potkat na 
zámeckém nádvoří techniku a vy-
bavení našich hasičů, dětem uděla-
la radost i připravená hasicí pěna. 
Celým programem z pódia prová-
zel Šimon Pečenka, který akci do-
provodil hudební produkcí a dvě-
ma bloky animačního programu, 
do kterého se děti zapojily zpěvem 
i pohybem. 

Za velkou návštěvnost určitě vdě-
číme i počasí, které nám bylo na-

kloněno. Sluníčko se na nás celé od-
poledne smálo a bylo prima vidět 
rodiny s dětmi sedící kolem doko-
la na piknikových dekách. Soutěžit 
dorazilo 280 dětí a věříme, že i pro 
jejich doprovod – malinké souro-
zence, rodiče či prarodiče – jsme 
připravili zábavné odpoledne.

Přípravám Dne dětí jsme v Pelíš-
ku věnovali spoustu času a energie, 
ale bez všech ostatních, kteří se za-
pojili před akcí nebo přímo na ní, by 
to nešlo. Děkujeme městu za záštitu 
a (nejenom) finanční podporu (od-
měny pro děti). Akci také finančně 

podpořil Dynex (odměny pro dě-
ti), Zoopark Zájezd (odměny pro 
děti), RP Trade (výtvarný a kan-
celářský materiál) a Mikroregion 
údolí Lidického potoka (doprovod-
ný program na pódiu). Děkujeme 
také všem, kteří zajistili stanoviště 
a doprovodný program – T.J. Sokol 
Buštěhrad, Junák Stráž Lidic Buště-
hrad, SK Buštěhrad, Dětské studio 
Sluníčko, JSDH Buštěhrad a další 
spolupracovníci Pelíšku. Technic-
ké služby se nám postaraly o stavbu 
stanu nad pódiem, úklid zámecké-
ho parku a posekání trávy, Infocen-
trum nám bylo jako vždy nápomoc-
no, když jsme to potřebovali.

Dětská radost je k  nezaplace-
ní. Pokud i naše oslavy Dne dětí 
k úsměvu na tváři našich nejmen-
ších přispěly, stály přípravy a úsilí 
všech účastněných to za to. Antoi-
ne de Saint-Exupéry v Malém princi 
napsal: „Všichni dospělí byli dětmi, 
ale málokdo si to pamatuje.“ Pojď-
me si na to občas vzpomenout, uží-
vat si společně s našimi dětmi života 
jako oni a hned bude svět kolem nás 
vypadat lepší. Příjemné prožití let-
ních prázdnin vám z Pelíšku přeje

Zuzka Jonášová

Stanoviště TJ Sokol Buštěhrad, 
foto Filip Burget

Stánek Pelíšku, foto Filip Burget

Doprovodný program u pódia, 
foto Filip Burget
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11. ročník memoriálU Františka Fraňka 
Ve dnech 19. a 20. května 2023 

se konal v  městečku Žebrák již 
11. ročník Memoriálu Františka 
Fraňka. 

Jedná se o tradiční jarní soutěž 
ve zpěvu harckých kanárů – jed-
notlivců. Tato soutěž má speciální 
pravidla. Každý chovatel může na 
soutěž přivézt dva kanáry, nezále-
ží na jejich věku ani původu. Mo-
hou soutěžit i kanáři bez kroužku. 
Kanáři se sestaví do kolekcí a pak 
jsou kolekce před soutěží normálně 
losovány. Posuzovat mohou všich-
ni přítomní posuzovatelé, pokud 
mají zájem. Soutěž je veřejná. Vý-
sledek jednotlivých kanárů se pro-
počítá průměrem z bodů od všech 
posuzovatelů. 

Letošního ročníku se zúčastni-
lo 10 chovatelů s 19 kanáry. Je ško-
da, že se této soutěže nezúčastnilo 
víc chovatelů s kanáry, a to zvláště 
z větších základních organizací, ja-
ko je Canaria Praha a ZO Havlíč-
kův Brod. Soutěž posuzovali 4 po-
suzovatelé: Adolf Císař, Jiří Dušek, 
Jiří Lucák a Petr Rudolf. Dvouden-
ní soutěž proběhla v naprostém 
klidu a pohodě. Soutěž chovatelů 
vyhrál jeden z nejlepších chova-
telů v rámci celé České republiky, 
Břetislav Severa z Brna. Na dru-
hém místě se umístil Josef Kotouč 
ze ZO Buštěhrad a na třetím mís-
tě skončil zkušený chovatel Bohu-
mil Fábera, opět ze ZO Buštěhrad. 

Pořadí prvních deseti kanárů: 
1) Břetislav Severa 88,75 bodu 
2) Josef Kotouč 88,50 
3) Josef Kotouč 88,50 
4) Břetislav Severa 88,25 
5) Bohumil Fábera 88,00 
6) Petr Rudolf 88,00 
7) Bohumil Fábera 87,75 
8) Michal Hádler 87,50 
9) Jiří Dušek 86,25 
10) Petr Rudolf 85,75 

Při demonstraci zpěvu vítězných 
kanárů kolekce složená z kanárů 
př. Severy, Kotouče a Fábery před-
vedla tak kvalitní výkon, že bylo 
skutečně co poslouchat. Tak kva-
litní zpěv jsem již dlouho neslyšel. 
Je s podivem, že tak kvalitní zpěv 
předvedli kanáři, kteří jsou v tom-
to období v toku, protože vrcholí 
chovná sezona. Shodli jsme se na 
tom, že vyhráli skutečně ti nejlepší 
přítomní kanáři. Soutěž proběhla 
ve velmi dobrém přátelském a ka-
marádském duchu. Poděkování pa-
tří především organizátoru soutěže 
Jiřímu Lucákovi, dále ošetřovateli 
a krmiči kanárů Břeťovi Severovi 
a Markétě Vystrčilové – účetní sou-
těže. V neposlední řadě patří podě-
kování všem posuzovatelům. Ne-
zbývá než doufat, že se příští rok 
sejdeme na této soutěži ve zdraví 
a ve větším počtu. 

Petr Rudolf
Poháry Pepy Kotouče, foto ZV

Vítězové Memoriálu Františka Fraňka:  
vlevo Bohumil Fábera (3. místo), uprostřed  

Břetislav Severa (1. místo) a vpravo  
Pepa Kotouč (2. místo)

poděkování sBorU doBrovolných hasičů města BUštěhrad 
Rozhodli jsme se touto cestou po-

děkovat členům Sboru dobrovol-
ných hasičů města Buštěhrad za 
jejich rychlou a ochotnou pomoc. 
Většinou se na ně obracíme v mo-
mentě, kdy máme problémy s ma-
nipulací u klientů, kteří např. upadli 

a my sami jim nejsme schopni po-
moci. Pánové ze Sboru dobrovol-
ných hasičů vždy velice rychle přijeli 
a s klientem nám ochotně pomohli.

Velice si vážíme vaší pomoci 
a moc děkujeme.

Kolektiv DPS Buštěhrad
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Konečné pořadí 1. ligy mládeže – skupina A  

pozvánka na odpoledne s izs a BUštěhradskými hasiči

I letos se budete moci rozloučit 
s prázdninami společně s buště- 
hradskými hasiči, kteří opět připra-
vují oblíbené odpoledne se složka-
mi Integrovaného záchranného sys-
tému. Těšit se můžete samozřejmě 
na spoustu hasičské techniky (mo-
derní i historické), představí se ky-
nologové, kteří tentokrát předvedou 
slanění z požární plošiny i se svý-

mi čtyřnohými přáteli, navštíví nás 
policisté i záchranáři ze zdravotní 
služby. K dispozici bude občerstve-
ní, pro děti balónky, malování na ob-
ličej a soutěže o hezké ceny. Přijďte 
v sobotu 26. 8. od 13:00 do areá-
lu farmářských trhů – strávíte odpo-
ledne s lidmi, jejichž posláním a zá-
libou je pomáhat ostatním.

LeD

S O KO L  B U ŠT Ě H R A D

sokol BUštěhrad – šachový oddíl – zpráva o sezóně 2022/23 
Soutěže družstev 

V 1. lize mládeže – skupina A (druhá 
nejvyšší soutěž) hrála opět dvě naše 
šestičlenná družstva. 

Hned v  prvním zápase (24. 9. 
2022) klopýtlo Áčko, když prohrá-
lo s karlovarským šachklubem Ti-
etz A těsně 3,5:2,5. Oba naše týmy 
porazily karlovarský šachklub Tietz 
B a v nedělním derby vyhrálo Áčko 
přesvědčivě 5,5:0,5. 

Druhý sraz jsme uspořádali 10. 
12. 2022 v sokolovně. Oba naše týmy 
porazily těsně Českou Lípu 3,5:2,5. 
A zatímco Áčko sfouklo Liberec B 
6:0, Béčko mu podlehlo 0,5:5,5. 

Třetí sraz 21. 1. přivítal buštěhrad-
ský zámek. Áčko porazilo nejtěsněj-
ším rozdílem 3,5:2,5 Kralupy i praž-
ský Dopravní podnik PORG, když 
o výsledcích rozhodla náhradnice 
Anna Blaženínová (remíza a výhra!). 
Béčko bohužel oba zápasy prohrálo 
a kleslo na 9. místo (z 12 účastníků). 

Na poslední čtyři zápasy jsme 
se o víkendu 23.-24. 4. vydali až do 
Varnsdorfu. V sobotu Áčko pora-
zilo pražský Siesta Labs Unichess B 
4:2 a jasně 6:0 i domácí Varnsdorf. 
Béčko bohužel jen remizovalo s Tep-
licemi B a prohrálo s Unichessem B. 

Noc jsme strávili v pivovaru Ko-
cour, vzdáleném jen 150 m od hra-

nice s Německem, čehož někteří hrá-
či využili k pěší návštěvě sousedů. 
V neděli se naše Áčko utkalo s praž-
ským týmem Šachy Štěpán, suveré-
nem celé soutěže, který bez ztráty 
bodu postoupil do extraligy. Po sta-
tečném výkonu mu nakonec pod-
lehlo 2:4. Béčko porazilo Varnsdorf 
a v posledním kole prohrálo se Šachy 
Štěpán 0,5:5,5 (cennou remízu vybo-
joval Viktor Novák). Pro Béčko to 
znamenalo bohužel celkové 9. místo 
a sestup z 1. ligy mládeže. Áčko po-
razilo 5,5:0,5 Teplice B a vzhledem 
k remíze karlovarského šachklubu 
Tietz A v posledním kole obsadilo 
krásné 2. místo!

Třetí nejlepší úspěch v historii na-
šeho oddílu (po dvou postupech do 
extraligy) dosáhli tito hráči: Sand-
ra Hosová 7,5 z 11, Josef Barták 5 
z 11, Kryštof Švarc 6,5 z 9, Jan Hou-
sa 9 z 11, Vojtěch Housa 9 z 11, Fi-
lip Hrubý 9 z 11 a Anna Blažení-
nová 1,5 ze 2. Za Béčko nastoupilo 
celkem 12 hráčů, nejúspěšnější by-
li Tibor Čuvala na druhé šachovni-
ci 6 z 8 a Viktor Novák převážně na 
páté šachovnici 3,5 ze 6. 

Soutěže družstev „dospělých“ 
Naše Áčko (kapitán Pavel Buk) 
v krajské soutěži (druhá nejvyšší 
soutěž ve Středočeském kraji) za-
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hájilo výrazným vítězstvím nad Ko-
lešovicemi B 7:1, ale pak následovala 
série pěti porážek zakončená rekord-
ní prohrou s Kralupy B (7,5:0,5). Po 
6. kole jsme klesli na poslední 12. 
místo. Po vítězství nad Sedlčany, 
vydřené remíze s výrazně silnějšími 
Říčany D a porážce od Roztok jsme 
se 2 kola před koncem ocitli opět na 
posledním místě. Následovala velmi 
napínavá remíza ve Slaném a v po-
sledním kole – klíčový zápas o zá-
chranu – (nastoupil rekordní počet 
6 hráčů ze základní sestavy!) jsme 
porazili 6:2 (bez jediné prohry) Ne-
ratovice C a konečným 9. místem 
jsme se zachránili v soutěži! Nejlep-
ší hráči: Michal Schmalz (1. šachov-
nice) 4 z 5, Sandra Hosová (2.-3. ša-
chovnice) 5,5 ze 7 (oba bez prohry), 
Ondřej Popovský (bohužel většinou 
na 1. šachovnici) 3 z 5, Vojtěch Hou-
sa 6 z 9, Jan Housa 6,5 z 10, Lukáš 
Kubín 2,5 ze 4, Kryštof Švarc 3 z 5. 

Béčko (kapitán Miloslav Mlezi-
va) v regionálním přeboru (jen 9 
družstev) zahájilo nejtěsnějším ví-
tězstvím v Libčicích (nakonec vítěz 

celé soutěže s jedinou porážkou) a po 
5. kole se dokonce dostalo do vede-
ní! Závěr se příliš nepovedl: porážka 
s Velvary, remíza s Roztoky B a dr-
tivá porážka (po velmi napínavém 
zápase!) 0:8 od Neratovic B zname-
nala nakonec 3. místo. Nejlepší hrá-
či: František Lhotský (1. šachovnice) 
6,5 z 8, Ota Patroch 2 ze 2, Jaroslav 
Křížek 2 ze 3, Vojtěch Housa 4,5 ze 7. 

V  nejnižší regionální soutěži 
(pouze pětičlenná družstva) starto-
valo mezi 10 týmy naše Céčko (ka-
pitán Václav Buk) a Déčko (kapitán 
Alexandr Belčenko). Soutěž jsme po-
jali tak, aby si zahrál kdo chce a za-
pojovali se nejmladší hráči. Za obě 
družstva nastoupilo celkem 27 hrá-
čů! V poměrně vyrovnané soutěži 
skončilo Céčko na 2. místě (s vítěz-
ným Stochovem remizovalo, ale za-
znamenalo 2 prohry), Déčko s jedi-
nou remízou obsadilo s přehledem 
poslední místo. Nejlepší hráči Céčka: 
Filip Hrubý 2 ze 2, Lubomír Sládek 
3,5 ze 4, Viktor Novák 4 z 5, Vero-
nika Mehesová 2 ze 3, Pavel Kováč 
4,5 ze 7, Václav Buk 3,5 ze 6. V Céč-

ku se přes 50 % dostal jen Vítězslav 
Tvaroh (2,5 ze 4), všech 9 partií se-
hráli Miloslav Mleziva st. a Alexan-
dr Belčenko. 

Historický úspěch v dějinách 
oddílu 

Poprvé za existenci našeho oddí-
lu jsme měli zastoupení na letošním 
Mistrovství ČR žen! Sandra Hoso-
vá se ho zúčastnila v Bystřici nad 
Pernštejnem 8.–17. května. Letos se 
hrálo netradičně vyřazovacím způ-
sobem na 2 vážné partie, v případě 
nerozhodného výsledku následova-
ly 2 partie ve zrychleném tempu (ra-
pid). Hned v 1. kole dostala Sandra 
jednu z nejtěžších soupeřek, meziná-
rodní mistryni Natálii Kaňákovou. 
První partii prohrála, ale ve druhé 
se jí podařilo krásně vyrovnat! Pro 
zájemce je tato partie komentovaná 
na https://www.chess.cz/to-nejlepsi-z-
-mcr-zen/. V následujících rapidech 
se projevila síla soupeřky a Sand-
ra vypadla. 

Pavel Buk

Liga VarnsdorfHosova na MČR

I N Z E R C E

Nabízím kvalitní truhlářské práce. Poctivé řemeslo. I menší kreativní projekty.
Michal Šrámek, tel.: 739510201, e-mail: truhlar-sramek@email.cz
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B U ŠT Ě H R A D ŠT Í  S P I S OVAT E L É

ST R O J  Č A S U
K minulé fotografii přišel do re-

dakce e-mail od paní Růženy Viltové:

„Vážená redakce buštěhradského 
zpravodaje, v minulém čísle jste se 
ptali na původní účel domku na ná-
městí U Macíků.

Jelikož jsem ve Starém hradě bydle-
la 30 let, dobře si pamatuji na tamní 
trafiku a její okolí. Přímo proti kos-
telu bylo hřiště – oplocené štíhlými 
stromky, a podle Kladenské ulice by-
la vysoká zeď, na snímku již snížená. 
Na druhém konci, kde na snímku sto-
jí zděný domek, stála dříve dřevěná 
bouda, kde byla již zmíněná trafika, 
ve které cigarety prodával pan Majzl, 
který v 1. světové válce přišel o nohu, 
a proto měl nárok na trafiku. Bydlel 
přímo pod trafikou směrem k Vino-
hradu. Přes ulici od trafiky byla hos-
poda u Fišerů a tam, kde mají dnes 
zahrádku Zárubovi, bylo oplocené 
posezení se stolky a deštníky. Naproti 
přes silnici stávaly nájemní byty pro 
pracovníky státního statku. Vedle byl 
ovčín, kdy za mě tam ovce ještě by-
ly. Směrem po Hřebečské ulici se po 
pravé straně začal stavět první domek 
a po něm další. Můj bratr, který byl 
ještě o 20 let starší, si ještě pamato-
val, kde v těchto místech byl hluboký 
příkop s vysokou zdí, za kterou by-
la jenom pole, na kterých se pěstoval 

chmel, asi pro buštěhradský pivovar. 
A na závěr mám na vás otázku 

já. Pamatujete si, kolik bývalo v Bu-
štěhradě hospod? Já jich napočítala 
celkem 12, a to: Kahanec, Kréta, Jun-
kovi, U Frajlišů, Fišerovi, Vinohrad, 
Koulovi, U Tichých, U Slunce, Hotel, 
U Myšků, U Opltů (U Jezu).

Také si pamatuji krásné velké 
poutě a posvícení, kdy se houpačky 
a atrakce táhly od pivovarských skle-
pů přes celé náměstí až k biografu. 
Často tady byla atrakce zvaná „An-
ka potopce“, byl to takový zakopaný 
velký sloup do země a na něm visel 
domek okolo sloupu s ochozem, kde se 
nejvíce vyřádili dospělí muži. Vždyc-

ky při zhoupnutí a otáčení křičeli hej 
rup! Vždy se tu sešlo celé okolí.
 Srdečně Vás zdraví

Růžena Viltová“
(Poznámka kronikáře J. Pergla: 

Podle dostupného seznamu (kar-
ty) oprávnění vydaných Hospodář-
skou skupinou hostinských živností 
v Kladně jich bylo 16. Včetně jed-
né na Bouchalce, která patřila pod 
Buštěhrad)

My tedy tematicky k tomuto pří-
spěvku přikládáme fotografii z jed-
né takové pouti.

Led

školní léta… aneB hořkosladká cesta do hlUBin normalizace

Školu jsem měl rád, byla pěkná. 
Ve vzpomínkách tam pořád svíti-
lo slunce. Ten Junkův slabikář! Tak 
byl pěkně namalovanej a krásnej ten 

slabikář, že ze čtení měl jsem vždyc-
ky samý jedničky. Podával ten slabi-
kář obraz fungování našeho ideální-
ho světa. Lesy tu jsou plný krásnejch 

zvířátek. Doma maminka pečuje 
o rodinu. Tatínek brzy ráno usedá 
na bicykl k cestě do fabriky. Děti se 
pilně učí a všechno dělají pro svo-

Vážení čtenáři, před časem jsme 
otevřeli rubriku, v níž vám před-
stavíme spisovatele, kteří žijí a tvoří 
v našem městě. Tento seriál pokra-

čuje další ukázkou z knihy Naivní 
sezóna, kterou vám přibližujeme li-
terární tvorbu Daniela Jahna. (Po-
známka pro toho, koho by text mohl 

zmást: Protagonista knihy vzpomí-
ná na svou školní docházku stále 
ještě v době hluboké normalizace.) 
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ji vlast, pionýři jsou vždy připrave-
ni. Psi hlídají státní hranice pro náš 
klidnej spánek. V továrnách se pra-
cuje. Usměvaví dělníci, od šmíru až 
za ušima. V létě se všichni rekreují. 
Družstevnice si zpívají při sklizni, 
přímo z obrázku se vypařovala, li-
nula ta hudba, slyším ji dodneška. 
Nikde žádný máničky a jiní živlo-
vé. Namalujte to dneska! 

U dveří ve třídě visel obraz, kterej 
zachycoval modrý nebe, po něm le-
těl tryskáč a těma svýma zplodina-
ma z výfuku krasopisně psal po tom 
nebi nápis mír. O míru se vykládalo 
ve škole v jednom kuse, mír je nej-
důležitější součást života v socialis-
mu. Ano, vskutku jsem měl po le-
tech poznat, o jakou šlo masáž, pod 
tou veselou a barevnou fasádou. Čí-
tanky byly plný Gottwalda a Lenina, 
to by mě zajímalo, kdo tyhle pito-
mosti vymýšlel. Ani ten nejsečtělej-
ší čtenář už nebude asi dneska znát 
povídku, a je to škoda, pravím, jak 
Vladimír Iljič ve spravedlivým revo-
lučním hněvu potrestal někoho, kdo 
mu ukrojil silnější krajíc než jakej je-
dí dělníci. Takto se nám servírovaly 
dějiny. Pokud by byl zájem, podob-
nejch historek si pamatuju víc. A ti 
chudí dělníci, to byli pro nás hrdi-
nové. Posilovalo to naše vědomí, jak 
se dneska my máme dobře. Na jaře 
jsem si vždycky v duchu hodnotil, 
jak by se vydařilo v tom kterým ro-
ce osvobození Rudou armádou, to-
tiž jestli kvetly už náležitě šeříky. 
Šeřík, to byla kultovní rostlina, ja-
ko i třeba holubice míru, ať sáhnu 
zas na druhou stranu do zvířecí ří-
še. Na Prvního máje, to bylo vždyc-
ky radosti, průvody, alegorický vozy, 
všude rudý vlajky jak nad Reichsta-
gem, ve vzduchu jásala budovatel-
ská píseň. Všecky ty hezký věci byly 
tak toxický! Kdo tohleto viděl a zaží-
val na vlastní kůži, těžko mu přišlo 
na mysl, že socialismus neexistuje. 
Dlouho se vzpouzelo mýmu chápá-
ní, že jde o jakýsi obří spiknutí a ce-

lospolečenskou hru na to, že všech-
no je jinak. Jak je možný, že davy 
venku tleskají, podepisujou a pod-
porujou všecko, zpívají Internacio-
nálu a doma vzápětí na to všechno 
nesoudružsky nadávají? Jaká síla by 
to přece dokázala provést?

Škola, to skutečně byl první ná-
raz do skutečnýho života. Dneska 
tu stojíme na prahu dospělosti, ale 
funguje to pořád stejně jako v do-
bě, kdy jsme byli hrdí na rudý šát-
ky. Například se nám tu předkládá 
beze studu k věření, že naše rodný 
město, který leží v tý trošku západ-
nější části naší vlasti, bylo osvoboze-
no tou sovětskou armádou, ačkoliv 
větší polovina jeho obyvatel si pa-
matuje zřetelně pravej opak. Dobo-
vá schizofrenie má stero podob. Na 
sto způsobů je nám vykládáno, jak 
dobře se nám vede, přitom zahra-
niční turisti jezdí si k nám nevěřícně 
fotografovat, v jakým stavu se nalé-
zají historický domy na náměstích. 
Jak se všude směle staví, ale dívat se 
na to a žít v tom se nedá. Jak neustá-
le roste průmyslová výroba, jenžto 
fakt ovšem ještě do socialistickýho 
obchodu nedorazil. Jak náramně si 
vede i rostlinná a živočišná výroba, 
v prodejnách masa ovšem jsou nu-
ceni místo zboží vystavovat jen jeho 
fotografie, byť zdařilý. Kolik máme 
skvělejch vědců, umělců, kteří ale 
kromě svý odbornosti musejí ješ-
tě být poučeni z krizovýho vývoje, 
jinak končí u lopaty. Jak pěstujeme 
vědeckoprůmyslovou revoluci, ale 
naše motocykly, který se vyrábějí 
na strojích starejch padesát a víc let, 
nechtějí už ani v Sovětským svazu, 
což je signálem, že už jsme narazili 
na skutečný spotřebitelský dno. Jak 
máme upřímnou lásku k témuž Sva-
zu, kterej si ji tu sám přijel s tanka-
ma přihřát a udržovat při varu. Člo-
věk se prostě musí rozdělit na tu část 
osobnosti, kterou je doma, a na tu 
část, co za něj sedí ve škole, a podle 
toho mluvit. Musí si důsledně hlídat, 

v jaký kůži se právě nalézá. 
Se stářím těch mašin ve fabrice, 

to mám ověřeno ze svý vlastní vý-
robní nedávný praxe, na kterou po-
sílají studenty, aby viděli, jak skončí, 
když se nebudou dobře učit. Z hle-
diska nějakýho plnění plánu a vý-
roby vůbec ty brigády mají význam 
nulovej, až zápornej, vyrobí za těch 
čtrnáct dní ty vemena u ponku víc 
škody než užitku. Některý ty stroje 
tam pamatovaly na výrobním štít-
ku ještě Rakousko.

Ta továrna v našem městě, o kte-
rý tu hovořím, nazývá se lidově po-
řád Zbrojovka. Vyráběly se tu kdy-
si zbraně pro imperialisty. Dělnická 
třída nebyla ještě uvědomělá. Dneska 
brány továrny tedy opouštějí mno-
hem mírovější neškodný motocy-
kly. Zbraně bychom dneska žádný 
už ani nepotřebovali, kdyby to by-
lo jen na nás. Tu tedy pracuje sestra, 
pracovala matka, která je živoucím 
dokladem, že ty socialistický továr-
ny vyrábějí nešťastný lidi. Otec tady 
sléval kov. A teď si vzpomínám, on 
mě přece jednou kdysi do tý slévárny 
vzal se podívat! Byl jsem tím ohro-
menej, tím magmatem, co tam vyrá-
bějí. Vzal úplně normálně, podobně 
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zítra BUde mozaika všUde

Ve Střední škole designu a řeme-
sel v Kladně jsou od 31. 5. do konce 
června vystaveny mozaiky vytvo-
řené dvojicí buštěhradských vý-
tvarníků Hedy Servusové a Milana 
Jaroše. Kurátorkou školní galerie je 
buštěhradská akademická malířka 
Galina Fleischmannová. Je iniciá-
torkou propagace starých technik, 
minule to bylo stucco lustro a ten-
tokrát mozaika, která je zdoku-
mentována archeologickými ná-
lezy v Mezopotámii pocházejícími 

už z doby 4. tisíciletí před Kristem. 
Zároveň s prezentací obou výtvar-
níků jsou tu i výsledky tvorby stu-
dentů, kteří se seznámili se zákla-
dy této techniky na workshopech. 
Studenti mozaiky vytvářeli podle 
grafických předloh štípáním růz-
nobarevné keramiky a vkládáním 
transparentních sklíček. Heda Ser-
vusová a Milan Jaroš vystavují mo-
zaiky vedle vlastní tvorby i podle 
obrazů světoznámých malířů. Věř-
te, že umělecký dojem z pohledu 

na těsně k sobě přilepené drobné 
kostičky, válečky a kuličky je jiný 
než původní kopírovaný obraz. Je 
to jiné umělecké dílo. Tvary sklá-
dané z keramických kousků ma-
jí schopnost připoutat pozornost, 
a dokonce vzbuzují touhu se tuto 
techniku naučit i používat. 

V Buštěhradu je na mnoha mís-
tech mozaika k vidění, například 
obrazy Van Gogha, Alfonse Mu-
chy a Gustava Klimta.

    LZ

Vernisáž výstavy, foto JPStudenti při práci, foto HeS

Ž I J Í  M E Z I  N Á M I 

jako kuchařka ve školní kuchyni, ve-
likou naběračku, nabral z kotle vařící 
kov jako polívku a vylil to do formy, 
a na světě byl další motor. Kapa-
la všude po zemi ta kovová polívka, 
i se z ní kouřilo, a divže si to nena-
lil do kalhot. Takový máme zocele-
ný tatínky. Vsadím se oč chcete, že 
to tam tak dělají dodneška.

Daniel Jahn (*1962)
vystudoval pedagogickou fa-
kultu, učil na základní škole, 
pracoval v  reklamní agentu-
ře, zabýval se malováním, so-
chařstvím, vcelku bez větších 
úspěchů. Nyní je na volné noze 
a kromě nucené práce se věnu-
je tvůrčímu psaní, výrobě a pi-

tí vína. Bez toho by jeho knihy 
nikdy nevznikly. Naivní sezóna 
vyšla v nakladatelství Dauphin 
v r. 2017, v nakladatelství Pra-
goline r. 2020 pak román Vi-
nařský deník. Od roku 1999 ži-
je v Buštěhradu.
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Statické ukázky techniky IZS
Dynamické komentované
ukázky činnosti složek IZS
Pro děti: skákací hrad, malování
na obličej, balónky, pěna, hašení
"hořícího" domečku, a spoustu
další zábavy
občerstvení v areálu zajištěno
parkování v areálu i vstup na
akci ZDARMA

dne 26.8.2023 od 13:00 do 18:00 
v areálu Farmářských trhů


